

**NORTHWEST
TERRITORIES**

**CONFLICT OF
INTEREST COMMISSIONER**

Gerald L. Gerrand, Q.C.

**ANNUAL REPORT
2010**

ANNUAL REPORT 2010
OF
THE CONFLICT OF INTEREST COMMISSIONER
FOR THE NORTHWEST TERRITORIES

The requirement for the submission of an Annual Report by the Conflict of Interest Commissioner to the Speaker is set forth in Section 99 of the *Legislative Assembly and Executive Council Act*, S.N.W.T. 1999, c. 22 (“the Act”). The Act requires that the Report be submitted “during the year”. This is my Annual Report for the calendar year 2010.

THE DISCLOSURE PROCESS

A major obligation of all Members of the Legislative Assembly is to engage annually in a multi-step disclosure process. Both the Member and myself have statutory obligations to observe in properly completing the Disclosure Process in a timely fashion.

1. Disclosure Statement by Member

Each Member is obliged to file annually with me a multi-page Disclosure Statement detailing specifics of income, assets, liabilities and financial interests of the Member, his spouse and dependent children, as well as any interest of these individuals in corporations or partnerships. A precise time within which the Disclosure Statement must be filed with me each year is set forth in the Act. The contents of these Disclosure Statements are mandated under the Act to be confidential and provided to me to assist me in determining that no Member is in breach of the provisions of the Act.

Each of the 19 Members of the Legislature complied with their obligations in this regard during the year 2010.

2. Meeting with the Conflict of Interest Commissioner

Following the filing of the Disclosure Statement, the Member is obliged, pursuant to Section 88 of the Act, to meet with me to ensure that adequate disclosure has been made and to receive advice from me with respect to the Member's obligations under the Act.

During the month of February, 2010, I met with each of the Members for the purpose described in the preceding paragraph. These meetings took place at my office located in the Legislative Building in Yellowknife. I am satisfied that each Member made adequate disclosure in his/her respective Disclosure Statement and has a satisfactory understanding of his/her obligations under the Act.

3. Public Disclosure Statement

It is my responsibility pursuant to Section 89 of the Act to prepare a Public Disclosure Statement respecting the financial affairs of each Member. A public Disclosure Statement for each Member was prepared by myself and filed in the Registry maintained for this purpose at the Legislative Library in Yellowknife.

ADVICE TO REPRESENTATIVES OF THE LEGISLATIVE ASSEMBLY

During the summer months of 2010, I was requested to provide to representatives of the Legislative Assembly my views on particular contemplated amendments to of the *Legislative Assembly and Executive Council Act*. Although the relevant legislation does not specifically contemplate the Conflict of Interest Commissioner engaging in this advisory role, I did outline in writing my observations and opinions on the specific

subjects of the proposed amendments. The areas of the proposed amendments upon which I commented were:

- a) Definition of Conflict of Interest as set forth in the of the *Legislative Assembly and Executive Council Act*;
- b) Powers to Investigate and Inquire into alleged breaches of former Members;
- c) Punishment Options;
- d) Prohibition on Providing Financial Assistance to Complainants.

Amendments in these areas were finalized later in the year 2010.

In carrying out my responsibilities during the year 2010, I received, as usual, the cooperation and assistance of all role players that staff the various offices of the Legislative Assembly. This assistance and cooperation was given cheerfully and efficiently, for which I am grateful.

All of which is respectfully submitted.

Dated this 18th day of August, 2011.



Gerald L. Gerrand, Q.C.
Conflict of Interest Commissioner

**TERRITOIRES
DU NORD-OUEST**

**COMMISSAIRE AUX CONFLITS
D'INTÉRÊTS**

Gerald L. Gerrand, c. r.

**RAPPORT ANNUEL
2010**

RAPPORT ANNUEL 2010 DU COMMISSAIRE AUX CONFLITS D'INTÉRÊTS DES TERRITOIRES DU NORD-OUEST

L'article 99 de la *Loi sur l'Assemblée législative et le Conseil exécutif*, L.T.N.-O. 1999, ch. 22 (la « *Loi* ») exige que le commissaire aux conflits d'intérêts remette un rapport annuel au Président. La *Loi* prévoit la remise d'un rapport « chaque année ». Voici mon rapport pour l'année 2010.

PROCESSUS DE DIVULGATION

L'une des principales obligations des députés est de procéder à un processus de divulgation annuelle en plusieurs étapes. Par obligation d'origine législative, les députés et moi-même devons dûment respecter l'exécution de ce processus en temps opportun.

1. États de divulgation

Chaque député est tenu de déposer à mon attention un état de divulgation de plusieurs pages dans lequel il dressera la liste, ainsi que celle de son conjoint et de ses enfants à charge, de ses revenus, de ses biens, de ses dettes, de ses intérêts financiers et de tout intérêt dans une personne morale ou d'une société en nom. La *Loi* précise le délai dans lequel l'état de divulgation doit être déposé chaque année et prévoit la confidentialité du contenu de l'état de divulgation. Les états de divulgation sont mis à ma disposition pour que je puisse établir qu'aucun député n'est en violation des dispositions de la *Loi*.

Au cours de l'année 2010, les 19 députés se sont conformés à leurs obligations à cet égard.

2. Rencontre avec le commissaire aux conflits d'intérêts

Après le dépôt d'un état de divulgation, le député doit, en vertu de l'article 88 de la *Loi*, me rencontrer pour s'assurer qu'il a fait les divulgations appropriées et pour que je le conseille relativement à ses obligations en vertu de la *Loi*.

Au cours du mois de février 2010, j'ai rencontré chaque député pour les raisons énoncées au paragraphe précédent. Les rencontres ont eu lieu à mon bureau de l'édifice de l'Assemblée

législative à Yellowknife. Je suis convaincu que chaque député a effectué sa divulgation de façon adéquate et que chacun a compris ses obligations en vertu de la *Loi*.

3. États de divulgation publics

En vertu de l'article 89 de la *Loi*, il m'incombe d'établir un état de divulgation public concernant les affaires financières de chaque député. J'ai élaboré un état de divulgation public pour chaque membre et je l'ai déposé au registre tenu à cette fin à la bibliothèque de l'Assemblée législative de Yellowknife.

CONSEILS AUX DÉPUTÉS

Au cours de l'été 2010, on m'a demandé de donner mon opinion aux députés relativement aux modifications à l'étude de la *Loi sur l'Assemblée législative et le Conseil exécutif*. Bien que la loi pertinente ne prévoie pas expressément que le commissaire aux conflits d'intérêts joue un rôle consultatif, j'ai présenté par écrit mes observations et mes opinions sur le sujet spécifique des propositions de modification. Les thèmes des propositions de modification que j'ai commentés sont :

- a) la définition de conflit d'intérêts telle qu'elle apparaît dans la *Loi sur l'Assemblée législative et le Conseil exécutif*.
- b) les pouvoirs de faire enquête sur les allégations présumées d'anciens députés.
- c) les options de sanctions.
- d) l'interdiction de fournir de l'aide financière aux plaignants.

Les modifications précitées ont été terminées plus tard au cours de l'année 2010.

En m'acquittant de mes responsabilités au cours de l'année 2010, tous les acteurs des divers bureaux de l'Assemblée législative ont coopéré et donné leur aide comme à l'habitude. Je leur suis reconnaissant de l'enthousiasme et de l'efficacité avec lequel ils m'ont prêté leur concours.

Le tout, respectueusement soumis.

En ce 18^e jour d'août 2011.

Gerald L. Gerrand, c. r.
Commissaire aux conflits d'intérêts

